
هر چن�د بالاخره 31 مرداد م�اه نتايج آزمون 
فوق العاده مرك�ز وكلاي قوه قضائي�ه پس از 
فراز و نشيب بسيار اعلام شد، ولي حتي اين 
اعلام نتايج نيز پايان حواشي در خصوص اين 
آزمون نبود. از زمان اعلام اين نتايج اعتراضات 
مختلف�ي از س�وي داوطلب�ان و مس�ئولان 
در خص�وص اين آزم�ون به گوش مي رس�د. 
تخطي از قانون  محور اين اعتراضات اس�ت. 

آزم��ون فوق العاده مركز وكلا ق��رار بود مرهمي 
بر برگزار نش��دن آزمون وكال��ت كانون وكلاي 
دادگستري در سال 1400 باش��د، كه اين گونه 
نش��د. معاون س��ابق س��نجش و ارزيابي مركز 
وكلاي قوه قضائيه در گفت  و گويي پيش از زمان 
برگزاري اي��ن آزمون در ۲۳ ارديبهش��ت اعلام 
كرده توافق شده نتايج اين آزمون ظرف 10 روز 

اعلام شود، اما نتايج سه ماه بعد اعلام شد. 
 مركز وكلا: 10 هزار نفر پذيرفته مي شوند!

در ش��رايطي كه ابهام قانون تس��هيل از س��وي 
مقامات مركز وكلا مطرح و چهار مرتبه به همين 
بهانه، زمان اعلام نتايج به تعويق افتاد، سخنگوي 
مركز وكلاي قوه قضائيه با حضور در برنامه زنده 
تلويزيوني وجود ابهام را تكذيب و با وعده 6 تير به 
عنوان زمان اعلام نتايج، تعداد پذيرفته شدگان 
را 10 هزار و 51۲ نفر برآورد ك��رد، اما ماجرا به 
همين جا ختم نش��د و با فرارس��يدن اين موعد، 
سخنگوي اين مركز در مصاحبه اي اعلام كرد كه 
به دليل وجود ابهام در متن قانون و اختلاف نظر 
در بين نهادهاي تصميم گيرنده، اعلام نتايج به 

تاريخ نامعلومي موكول خواهد شد. 
 تراز، ملاك قبولي است

پس از اين رئيس كميس��يون اصل 90 به دليل 
ش��كايات متعدد داوطلبان آزم��ون، به موضوع 
ورود كرده اس��ت و نس��بت به كم ش��دن تعداد 
پذيرفته شدگان از عدد اعلامي در خبر سراسري 
اخط��ار داد. نماين��دگان مجلس نيز ب��ا صدور 
بيانيه اي اعلام كردند ك��ه نمرات تراز بايد معيار 
پذيرش داوطلبان قرار گي��رد و اين موضوع در 
مش��روح مذاكرات مجلس نيز بارها مورد اشاره 
قرار گرفته اس��ت. در همين رابط��ه 165 نفر از 
نمايندگان مجل��س 8 تير ماه س��ال جاري در 
بيانيه اي متوليان صنفي را از هرگونه تفس��ير به 
رأي بر حذر داشتند و اعلام كردند نتايج بايد هر 

چه زودتر بر اساس قانون تسهيل اعلام شود. 
بعد از اين اظهارنظرها و در ش��رايطي كه حتي 
س��ازمان س��نجش معيار تراز براي س��نجش 
داوطلبان را علمي دانس��ته بود، ام��ا معاون اول 
قوه قضائيه و همچنين سخنگوي اين دستگاه، 
وجود ابهام در قانون ميان نم��ره و تراز را مجدداً 
مطرح ك��رده و بر ارج��ح بودن نم��رات خام در 

صلاحيت سنجي داوطلبان تأكيد داشتند. 
مسعود ستايشي، سخنگوي قوه قضائيه در همين 

خصوص با بيان اينكه كسب حداقل ۷0 درصد 
امتياز ميانگين نمرات يك درصد حائزان بالاترين 
امتياز ملاك قانوني پذيرش در آزمون است، گفته 
بود كه قيد واژه »امتياز« در نص قانون از صراحت 
ماده مورد بحث كاسته است و ممكن است نياز 
به تفس��ير مجلس داشته باش��د. وي همچنين 
خاطر نش��ان كرده بود كه پيگي��ري موضوع از 
س��وي حوزه معاون اول قوه قضائيه، جمع بندي 
را بر اساس نمره خام دانسته اس��ت، اما به دليل 
مسائل مطرح ش��ده توس��ط نمايندگان، ظرف 
چند روز آينده استفساريه اخذ مي شود.  پس از 
پيگيري هاي مختلف نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي، قاليباف رئيس مجلس نيز طي نامه اي 
به حجت الاس��لام اژه اي رئي��س قوه قضائيه بر 
اجراي قانون تسهيل صدور مجوزهاي تأكيد كرد 
و همين مسئله موجب شد تا رئيس قوه قضائيه 
در نشست ش��وراي عالي قوه قضائيه با اشاره به 
حواش��ي ايجاد ش��ده در خصوص نتايج آزمون 
فوق العاده مركز وكلا تأكيد كند، در صورت نياز 
همان روز براي گرفتن استفساريه از مجلس در 
خصوص نحوه اجراي قانون تسهيل اقدام شود. 

 برگزاري آزمون هر 3 ماه يك بار
در اين ميان احسان خاندوزي، وزير اقتصاد نيز 
با تأكيد بر اينكه هيئ��ت مقررات زدايي تصويب 
كرده اس��ت كه آزمون هاي وكالت، سردفتري و 
كارشناسي رسمي هر سه ماه برگزار شود، خاطر 
نشان كرد كه نتايج اين آزمون  ها هم بايد بر اساس 

نمره تراز اعلام شود نه نمره خام. 
پس از همه اين حواشي نهايتاً اين بار وعده رئيس 
مركز وكلاي قوه قضائيه براي اعلام نتايج آزمون 
اجرايي شد و نتايج در تاريخ ۳1 مرداد ماه امسال 
براساس نمره خام و نه نمره تراز اعلام شد كه در 
نتيجه آن ب��ه جاي 10 ه��زار و 500 نفر، حدود 
۲هزار و 800 نفر در اين آزمون پذيرفته شدند! 
نتيجه اي كه از زمان اعلام با اعتراضات گسترده اي 
همراه بود و همين مسئله موجب شد تا مركز وكلا 
طي اطلاعيه اي به معترض��ان آزمون فوق العاده 
وكالت سال1401 اعلام كند با مراجعه به سايت 
اين مركز به نشاني    و همچنين نشاني 
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اعتراض خود را ثبت نمايند.  حسن عبدليان پور، 
رئيس مركز وكلاي قوه قضائيه در واكنش به اين 

اعتراضات معيار تراز را موجب نزول بسيار فاحش 
سطح علمي وكلا دانست  و تأكيد كرد: در صورت 
اعمال تراز، داوطلباني با نمره صفر در چهار درس 
هم قبول مي شوند و متضرر اصلي، واقعي و نهايي 
قانون تسهيل با اس��تفاده از روش ترازگيري در 
آزمون هاي وكالت، كارشناسي و ساير آزمون هاي 
كه برگزار مي شود، مردم ش��ريف و مظلوم عزيز 

كشورمان هستند. 
وي همچني��ن در واكن��ش به اظه��ارات وزير 
اقتصاد گف��ت كه ن��ص صريح م��اده 5 قانون 
تسهيل به صراحت اعلام كرده كه مركز وكلاي 
قوه قضائيه بايد س��الي يك بار آزمون وكالت را 
برگزار كند، حالا آن وزي��ر محترم ]خاندوزي، 
وزير اقتصاد[ اعلام مي كن��د كه آزمون وكالت 
بايد س��ه ماه يك بار برگزار ش��ود، واقعاً جاي 

تأسف دارد!
رئي��س مرك��ز وكلا همچني��ن در واكن��ش به 
استفساريه از مجلس در خصوص قانون تسهيل 
نيز گفته بود كه اگر استفساريه مجلس مبني بر 
ملاك بودن تراز تصويب شود، ممكن است تعداد 
قبولي ها تغيير كند. اين اظهارات در واكنش به 
اظهارات علي خضريان، س��خنگوي كميسيون 
اصل نود بود كه از تلاش ها براي در دس��تور كار 
قرار گرفتن طرح دوفوريتي تعيين تكليف معيار 
قبولي در آزمون وكالت در مجلس خبر داده بود. 

  كام تلخ حقوقي ها
خضريان با اشاره به اقدام داوطلبانه مركز وكلاي 
قوه قضائي��ه در اجراي قانون تس��هيل گفته بود 
كه مركز وكلا، كارشناسان رس��مي و مشاوران 
خانواده قوه قضائيه به ص��ورت داوطلبانه قبول 
كرد كه قانون را پيش از لازم الاجرا شدن به اجرا 
درآورد، اما اين اقدام آنها ب��ه  رغم حمايت هاي 
قاطع مجلس شوراي اس��لامي، به دليل تعويق 
چند باره زمان اعلام نتايج و در نهايت اعلام نتايج 
برخلاف مر قان��ون، كام هم��ه فارغ التحصيلان 

حقوقي را تلخ كرد. 
وي در ادامه با اعلام خب��ر ثبت طرح دو فوريتي 
استفس��اريه مواد ۳، 4 و 5 قانون تسهيل صدور 
مجوزهاي كس��ب و كار مصوب 1400/1۲/۲4 
براي جلوگيري از ادامه بهانه جويي هاي مجريان 
قانون گفت كه قانون از نظر ما داراي ابهام نبوده 
و كاملًا واضح و روشن است، اما به سبب اينكه در 
حال حاضر حقوق بس��ياري از فارغ التحصيلان 
مستعد كش��ور و منافع عمومي جامعه از سوي 
عده اي خاص به گروگان گرفته ش��ده، طرح دو 
فوريتي استفساريه مواد ۳، 4 و 5 قانون تسهيل 
صدور مجوزهاي كسب  و كار به ثبت رسيده و در 

دستور صحن مجلس قرار گرفته است. 
حال بايد منتظر ماند و ديد آيا استفساريه مجلس 
نهايتاً نمره تراز را ملاك قرار خواهد داد يا خير و 
پس از اين اتفاق واقعاً چه تعداد و با چه نمره اي 

قبول خواهند شد. 
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دولت و مجلس براي اجراي پزشك خانواده عزم جدي دارند

اجراي نسخه تازه اي از پزشك خانواده از نيمه دوم امسال

چماق نمره خام بر سر قانون تسهيل
سرنوشت دهها هزار نفر از جامعه حقوقي اسير تفسيرهاي ناصواب از قانون تسهيل صدور مجوزهاي كسب  و كار شده است

شايد بتوان به طرح 

زهرا چيذري
پزش�ك خان�واده   گزارش  2

عنوان قديمي ترين 
طرح در نظام مديريتي سلامت را داد؛ طرحي كه 
از دولت اصلاحات كليد خورد و در دولت دهم و 
در دوره وزارت مرضيه وحيد دستجردي كانون 
تمركز قرار گرفت و اجراي آزمايش�ي آن در دو 
اس�تان فارس و مازندران اجرا شد. حالا پس از 
چند سال توقف اين طرح به واسطه اجراي طرح 
تحول سلامت و سپس هم پيدايش بحران كرونا، 
دولت س�يزدهم قصد دارد اين طرح قديمي را 
دوباره احيا كند. بر اين اس�اس معاون بهداشت 
وزارت بهداشت از اجراي برنامه پزشك خانواده 
تا نيمه دوم سال به صورت سراسري خبر مي دهد. 
پيش از اين مجلس هم حمايت خود را از اجراي 
طرح پزش�ك خانواده اعلام كرده بود. به گفته 
سخنگوي كميسيون بهداشت و درمان مجلس 
اجراي پزش�ك خانواده مطالبه جدي مجلس و 
دولت است و 1۷ نشست براي پخته شدن طرح و 
رفع نواقص آن برگزار و در اين طرح مشوق هاي 
كاف�ي ب�راي پزش�كان دي�ده ش�ده اس�ت. 

پزشك خانواده و استقرار نظام ارجاع و سطح بندي 
خدمات درمان يكي از قديمي ترين نس��خه هاي 
بهداشت و درمان است كه از زمان مسعود پزشكيان، 
وزير بهداش��ت دولت اصلاحات مطرح و در دوره 
وزارت مرضيه وحيد دستجردي نخستين و البته 
تنها وزير زن در دوران بعد از انقلاب پيگيري شد، 
اما با پيدا شدن سر و كله طرح تحول سلامت، اين 
نسخه مديريت نظام سلامت كه بيشتر مبتني بر 
پيش��گيري اس��ت جاي خودش را به طرح تحول 
س��لامت درمان مح��ور داد و در نهاي��ت با وجود 
هزينه هاي سرس��ام آور، قطار طرح تحول سلامت 

در دولت دوازدهم از ريل خارج شد. 
بع��د از آن هم در س��ال پاياني دول��ت دوازدهم با 
ظهور بحران تازه اي همه گيري كرونا، تمام تدبير 
دولت صرف مهار ويروس تازه وارد در دنيا و تبعات 
سهمگين هجوم آن به كشور شد و اينگونه بود كه 
طرح پزشك خانواده به بايگاني رفت و تنها در دو 
استان مازندران و فارس در قالب اجراي آزمايشي 

باقي ماند. حالا با تحت كنت��رل در آمدن ويروس 
كرونا در كش��ور و مديريت نسبي بيماري فرصت 
خوبي است تا دوباره طرح پزشك خانواده به عنوان 
يكي از قديمي تري��ن طرح ه��اي مديريت منابع 
سلامت و سطح بندي خدمات روي ميز بيايد و شايد 

به اجرايي شدن نزديك تر شود. 
 پزشك خانواده طرحي با درصد متفاوتي از 

موفقيت در دنيا
در طرح پزش��ك خانواده و اس��تقرار نظام ارجاع 
جمعيت مشخصي تحت نظارت يك پزشك عمومي 
يا پزشك خانواده قرار مي گيرند و اينگونه نيست كه 
فردي با داشتن يك سردرد ساده به سراغ پزشك 
متخصص و فوق تخصص برود. در چنين مواردي 
فرد ابتدا به پزش��ك خانواده مراجعه مي كند و در 
صورت لزوم و تشخيص پزشك خانواده به سطوح 
بالاتر ارجاع داده مي شود. اين فرم از مديريت نظام 
سلامت سال هاست در انگليس اجرايي مي شود و 
جواب داده است،  اما از نگاه بهرام عين اللهي، وزير 
بهداشت اجراي پزشك خانواده در برخي از كشورها 
موفق بوده اس��ت، اما در برخي كشورهاي ديگر از 
جمله امريكا مورد اس��تقبال واقع نشده است. وي 
در عين حال تأكيد مي كند: » با اين حال به اجراي 
پزشك خانواده اعتقاد داريم و آن را اجرايي خواهيم 

كرد.« به گفته آقاي وزير 18 سال است كه اين طرح 
قرار اس��ت اجرايي شود. پزش��ك خانواده در حال 
حاضر در مازندران و فارس به صورت آزمايشي در 

حال اجرا است. 
 باز طراحي با درس گرفتن از ناكامي

عين اللهي يكي از دلايل ناكامي پزشك خانواده را 
برخورد دولتي و اجباري مي داند. از نگاه وي چنين 
برخوردي س��بب ش��ده تا مردم از اين طرح رانده 
شوند. وزير بهداش��ت مي افزايد: » به عنوان نمونه 
در پايتخت اگر فرزند من و شما بيمار شود در اولين 
اقدام تمايل داريم به پزش��ك متخصص مراجعه 
كنيم، در حالي كه اين اقدام مغاير اهداف پزشك 
خانواده اس��ت، چراكه در صورت اجراي پزش��ك 
خانواده ش��ما ابتدا بايد به پزشك خانواده مراجعه 
كنيد و پزشك شما در صورت نياز شما را به سطح 
بالاتر ارجاع دهد. چنين وضعيتي باعث ش��ده كه 

مردم استقبال نكنند.«
عين اللهي با بيان اينكه طراحي جديدي براي اجراي 
پزشك خانواده در دستور كار وزارت بهداشت است، 
درباره اين طرح تازه اينگونه توضيح مي دهد: » در 
شكل جديد، استفاده از پزشك خانواده اختياري 
خواهد شد و كساني كه از پزشك خانواده استفاده 
كنند و پزشكان مشاركت كننده در اين طرح مزايايي 

را دريافت خواهند كرد.«
به گفته وي طراحي جديد اجراي پزشك خانواده 
طي يكي دو ماه آينده نهايي خواهد شد. با نهايي 
شدن طرح جديد، پزشك خانواده به صورت كامل 
در كل كشور اجرايي خواهد شد و از حالت آزمايشي 

خارج مي شود. 
 اجراي پزشك خانواده در نيمه دوم سال

كمال حيدري، معاون بهداش��ت وزارت بهداشت 
هم با بيان اينكه ۷0 درصد بار بيماري ها مربوط به 
بيماري هاي غيرواگير است، مي افزايد: » بيماري هاي 
غيرواگير و مزمن موجب مرگ و ميرهاي زودرس 
مي شود. ما با بيماران مزمن هميشه سر و كار داريم، 
بنابراين آموزش و توانمندسازي دائمي آنها براي 

سبك زندگي سالم بسيار مهم است.«
به گفته حي��دري دولت بر اجراي برنامه پزش��ك 
خانواده تأكيد دارد و به احتم��ال زياد از نيمه دوم 
امس��ال بايد اين برنامه را به صورت سراسري اجرا 
مي ش��ود. حدود 10 سال اس��ت كه اين برنامه در 
دو اس��تان فارس و مازندران اجرا شده ولي اجراي 

سراسري آن با موانعي روبه رو بوده است. 
وي اج��راي پزش��ك خان��واده را ب��راي ح��وزه 
بيماري هاي غيرواگير يك فرصت طلايي دانست، 
زيرا در تشخيص زودهنگام بيماري ها و برنامه هاي 
غربالگري به مديريت بيماري هاي غيرواگير كمك 

زيادي مي كند. 
 حمايت تمام قد مجلس از پزشك خانواده 

چن��د روز پي��ش هم زهرا ش��يخي، س��خنگوي 
كميسيون بهداش��ت و درمان مجلس گفته بود: 
» كميسيون تمام قد ايستاده اس��ت تا همه اجزاي 
نظام س��لامت براي اجراي طرح پزشك خانواده و 

نظام ارجاع به خط شوند.«
به گفته شيخي كميسيون بهداشت نشستي براي 
استماع گزارش وزير بهداش��ت، درمان و آموزش 
پزشكي و معاونان وي، سازمان تأمين اجتماعي و 
بيمه س��لامت در مورد نحوه اجرايي شدن پزشك 
خانواده و سيستم ارجاع در كشور برگزار كرده است.  
به گفته وي اجراي پزشك خانواده مطالبه جدي 
مجلس و دولت است و 1۷ نشست براي پخته شدن 
طرح و رفع نواقص آن برگزار و در طرح مشوق هاي 

كافي براي پزشكان ديده شده است. 

حسین سروقامت

»خانواده ام در اي�ران امكانات مناس�بي داش�تند، اما من در 
امريكا براي گذران امور، ظرفش�ويي مي ك�ردم. هنوز هم نان 
ظرفش�ويي ام را مي خورم؛ عرق ريختم و ارزش زمان و پول را 

فهميدم!«
اين س�خن را از عباس طالقاني، بنيانگ�ذار و مدير عامل يك 

شركت صنايع چوب به يادگار داشته باشيد. 
وي آنگاه به مكانيسم توليد در ايران اشاره می كند، مي گويد:

»جوانان، سيستم كارخانجات ما را با روش ارباب- رعيتي قديم 
و كارآفرين - سرمايه گذار را با خان اشتباه نگيرند ! 

ميان سرمايه گذار با تاجر و سرمايه  دار تفاوت بگذاريد. توليد 
چند M معروف دارد: ماش�ين آلات، مواد خام، پ�ول )ماني( و 

مديريت!
ما براي پول فوق العاده ارزش قائليم. حال آنكه تهيه آن بسيار 
راحت است. اگر شما انسان خوبي باشيد، سرمايه ديگران در 

اختيار شماست!« 
درون آب، ماهي قدر دريا را كجا داند /  شكسته استخوان داند، 

بهاي موميايي را
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  بيات – تهران: در بزرگراه رسالت شرق به غرب، از ورودي 
صياد به بزرگراه آسفالت خيابان در كناره ها خراب شده كه براي 
راكبان موتورسوار بسيار خطرناك است. لطفاً شهرداري تهران 

فكري به حال اين معبر كند. 
  ش�هروند – تهران: در  ورودي ايستگاه متروی علي آباد به 
سمت ايستگاه اتوبوس و خيابان شهيد دستواره، تعدادي تاكسي 
خطي )نازي آب��اد – صالح آباد و ياخچي آب��اد( براي جابه جايي 
مس��افر حضور دارند. در بين اين افراد دو نفر هستند كه راننده 
تاكسي نيستند و هر روز غروب در ساعت خاصي آنجا حضور پيدا 
مي كنند. يكي از اين افراد همراه سگش در محل حاضر مي شود 
و بلافاصله سگش را در پارك رها مي كند و براي مردمي كه از 
ايستگاه مترو خارج مي شوند، ايجاد مزاحت مي كند. لطفاً نيروي 

انتظامي به وضعيت اين دو نفر رسيدگي كند. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸۵30 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

وصول 2400 ميليارد تومان
 جريمه تعزيراتي در يك سال

وزير دادگستري در گفت وگو با »جوان« از افزايش 
صد درصدي اعتبار پرونده هاي پرداخت ديه خبر داد

اگر قاتل و ضارب در پرونده اي شناس�ايي نش�ود، با حكم دادگاه 
پرداخ�ت دي�ه از بيت الم�ال و جزو وظاي�ف وزارت دادگس�تري 
اس�ت. وزي�ر دادگس�تري روز گذش�ته ب�ا بي�ان اينك�ه تعداد 
پرونده ه�اي دي�ه بس�يار زياد ش�ده به »ج�وان« گفت: امس�ال 
بودجه و اعتبار اين پرون�ده را بيش از صددرص�د افزايش داديم 
و در نيم�ه دوم امس�ال اي�ن پرونده ها را با س�رعت بيش�تري به 
جري�ان مي اندازي�م. ب�ه گفت�ه وزي�ر بيش�تر اي�ن پرونده ها از 
س�ال هاي قب�ل تلنب�ار ش�ده و س�ال گذش�ته ب�ا ۴۶0 ميليارد 
تومان بي�ش از ه�زارو۸00 پرون�ده به س�رانجام رسيده  اس�ت. 

طبق اصل 160 قانون اساس��ي، وزارت دادگستري وظيفه ارتباط قوه 
قضائيه با مجلس را برعهده دارد. اين وزارتخانه كار اجرايي خاصي ندارد 
به  جز سازمان تعزيرات كه وظيفه رسيدگي به تخلفات بازار را دارد. در 
يك س��ال اخير هم اين وزارتخانه از طريق س��ازمان تعزيرات اقدامات 
گسترده نظارتي و رسيدگي به گران فروشي، كم فروشي و قاچاق كالا 

را انجام داده است. 
 تعداد پرونده هاي ديه بسيار زياد است

وزير دادگستري روز گذش��ته در گفت وگو با »جوان« با بيان اينكه ما 
وكيل بيت المال در پرونده هاي ديه هستيم، گفت: طبق مفاد متعددي 
از قانون مجازات اسلامي مصوب سال 1۳9۲ همچون ماده 4۷0 يا 48۷ 
و 4۳5 پرداخت ديه اشخاص همچون ديه قتل، ديه جرح در مواردي 
خاص مثل پيدا نشدن قاتل به عهده دولت و مسئول پرداخت ديه هم 
وزارت دادگستري است. در واقع در اين پرونده ها در رأي دادگاه كيفري 
بيت المال محكوم مي شود. البته ما هم به عنوان وكيل بيت المال در اين 
پرونده ها هستيم و دفاع مي كنيم، اما در صورت صدور رأي بايد پرونده 

ديه را به جريان بيندازيم. 
امين حسين رحيمي افزود: در سال هاي گذش��ته به پرونده هاي ديه 
توجه جدي نمي ش��د و اين پرونده ها اعتبار بسيار كمي داشتند. سال 
گذش��ته بودجه و اعتبار اين پرونده ها را افزايش داديم و به هزارو801 
پرونده ديه به ارزش 45۷ ميليارد تومان رسيدگي كرديم.  وي با اشاره 
به اينكه دولت در س��رعت دادن به پرونده هاي ديه كمك هاي زيادي 
كرد، افزود: تعداد پرونده هاي ديه بس��يار زياد است و از گذشته تلنبار 
شده اس��ت. امس��ال بودجه و اعتبار اين پرونده را بي��ش از صددرصد 
افزايش داديم و در نيمه دوم امسال اين پرونده ها را با سرعت بيشتري 
به جريان مي اندازيم.  رحيمي تصريح كرد: در يكسال اخير با جديت به 
پرونده هاي پرداخت ديه ورود كرديم و اعتبار آنها را خيلي بالا برديم. 
سازمان برنامه و بودجه در نيمه نخست سال هيچ پولي به هيچ نهادي 
اختصاص نمي دهد، اما به خاطر اين پرونده ها به ما بودجه اختصاص داد 
و در نيمه دوم سال هم اين اعتبار ادامه دارد و ما با سرعت بيشتري به 

اين پرونده ها رسيدگي مي كنيم. 
 به خودم و دستگاه هاي مسئول در رابطه با كودكان كار نمره 

منفي مي دهم
وزير دادگستري روز گذشته در نشست خبري خود گفت: مرجع ملي 
كنوانس��يون حقوق كودك در كش��ور و نيز مرجع ملي مبارزه با فساد 
برعهده وزارت دادگس��تري اس��ت. انعقاد موافقتنامه هاي قضايي هم 
برعهده وزارت دادگستري است. از سال گذشته تاكنون نزديك به 100 
مورد موافقتنامه هاي بين المللي قضايي داريم و در اين زمينه فعال تر هم 
شده ايم.  وي درباره اقدامات وزارت دادگستري براي ساماندهي كودكان 
كار هم گفت: وزارت دادگستري، مرجع ملي كنوانسيون كودك است، 
ولي كارش هماهنگي است و دس��تگاه هاي زيادي هستند كه در اين 
رابطه وظايفي دارند. ما بايد تلاش كنيم تا آنها حمايت و س��اماندهي 
ش��وند. راجع به اينكه چقدر موفق بوديم بايد بگويم كه من به خودم 
و دس��تگاه هاي مس��ئول در رابطه با كودكان كار نمره منفي مي دهم. 
ما در اين زمينه نمره مثبتي نداريم، ولي برنامه ريزي كرديم كه س��ال 
آينده بتوانيم آمار مثبت را ارائه دهيم و وضعيت كودكان كار و خيابان 

و زباله گرد مساعد نيست . 
 گزارش مبارزه با فساد تهيه شده است

رحيمي در مورد وضعيت مبارزه با فس��اد گفت: در اين زمينه هر پنج 
سال يك بار گزارشي از سوي دولت ها تهيه و اين گزارش به دبيرخانه 
كنوانسيون مبارزه با فس��اد سازمان ملل متحد ارس��ال مي شود. اين 
گزارش اكنون تهيه شده است و دو كشور فلسطين و ارمنستان مشغول 
مرور آن هستند كه در اواخر شهريور ماه سال جاري نمايندگان اين دو 
كشور به ايران خواهند آمد و گزارش ارائه شده صحت سنجي خواهد شد.  
وي در پاسخ به سؤالي مبني بر اينكه در رابطه با پرداخت خسارت ها از 
صندوق بيت المال چه ميزان خسارت در رابطه با آراي اشتباهي صادره 
از سوي قضات داشتيم، گفت: اگر كسي در اين رابطه مدعي باشد، بايد 
بررسي شود كه قاضي مقصر است يا خير. خطاي قضات را هم دادگاه 
عالي انتظامي قضات تشخيص مي دهد. اگر مواردي مشخص شود كه 
اش��تباهي در جريان صدور رأي رخ داده، قضات محكوم و خسارت از 
سوي بيت المال پرداخت مي شود. چنين رخدادي سال گذشته بسيار 

اندك بوده است. 
 رسيدگي به شكايات مردمي در سامانه 12۴

رحيمي درباره گلايه مردم از برخي گرانفروشي ها نيز گفت: هم اكنون 
5۲هزار قلم كالا در سامانه 1۲4 ثبت شده است. مردم مي توانند به اين 
س��امانه مراجعه و كد روي كالا را در آنجا ثبت كنند تا متوجه قيمت 
قانوني كالا بشوند. اگر در پرونده اي شاكي خصوصي وجود داشته باشد، 
تعزيرات علاوه بر جريمه دولتي، متخلف را به پرداخت حقوق ش��اكي 
هم محكوم مي كند. از س��وي وزارت صمت كدهاي شناسايي روي در 
مغازه ها نصب شده و با ارسال كد فروشگاه و كالا به سامانه1۲4، تخلف 

در جريان رسيدگي قرار مي گيرد. 
وزير دادگستري درباره اينكه آيا در پرداخت جريمه از سوي متخلف به 
دولت، حقوق مصرف كننده مغفول مانده، گفت: جريمه هاي يك سال 
اخير نسبت به قبل بيشتر بوده و در يك سال گذشته سازمان تعزيرات 
۷50 هزار پرونده رس��يدگي كرده و مبلغ ۲هزارو400 ميليارد تومان 
جريمه وصول شده اس��ت. اي��ن جرايم مربوط ب��ه كل صلاحيت هاي 
تعزيرات اس��ت و فقط مربوط به تخلفات گرانفروشي نيست و جريمه 

قاچاق كالا هم در آن بوده است. 
اين مقام ارشد دولتي در پايان نشس��ت خود تأكيد كرد: يك شركت 
فولادي بايد از طريق بورس و مق��ررات وزارت صمت محصولات خود 
را عرضه مي ك��رد، ولي انجام نداد. اكنون اين ش��ركت به خاطر توزيع 
خارج از شبكه از س��وي تعزيرات ۳هزارو900 ميليارد تومان جريمه 

شده است. 

سركرده گروهك تروريستي تندر:
حسينيه شيراز را منفجر كردم 

چون محل تردد سپاهيان و بسيجيان بود!
هفتمين جلس�ه از دادگاه جمشيد ش�ارمهد س�ركرده گروهك 
تروريس�تي انجم�ن پادش�اهي »تن�در« ب�ه رياس�ت قاض�ي 
ابوالقاس�م صلواتي ديروز در ش�عبه 1۵ دادگاه انقلاب برگزار شد. 
در ابتداي اين جلسه، قاضي صلواتي با بيان اينكه كيفرخواست جمشيد 
شارمهد در جلسات گذشته دادگاه قرائت شده، از وي خواست براي پاسخ 

به سؤالات در جايگاه مستقر شود. 
قاضي صلواتي از شارمهد خواس��ت تا در خصوص انفجار شيراز، نحوه 
برنامه ريزي، تصميم نهايي و دستور به عوامل دخيل در انفجار توضيح 

دهد. 
متهم هم به جايگاه آمد و گفت: پس از متواري شدن و حذف فولادوند 
)سركرده سابق انجمن پادشاهي( از صحنه سياسي، يكي از انجمن هاي 
تشكيل شده انجمن شيراز به سركردگي مجيد راستگو بود. درخواست 
اجراي برنامه طرح انفجار حسينه شيراز هم از راستگو بود. يعني مجيد 

راستگو طراح و اجرا كننده اين عمليات بود. 
قاضي صلواتي هم پرسيد: شما عليه نظام مقدس جمهوري اسلامي ايران 
اعلام براندازي كردي، طراح و دستور دهنده اجراي عمليات هاي انفجاري 

در نقاط مختلف كشور بودي، در رابطه با اين موارد توضيح دهيد. 
شارمهد پاس��خ داد: من اعلام براندازي عليه جمهوري اسلامي كردم، 
اما طراح و دس��تور دهنده اجراي عمليات هاي انفج��اري نبودم. چون 
در حسينيه شيراز بسيجيان و س��پاهيان در تردد بودند، اين انفجارها 

انجام شد . 
قاضي صلواتي هم پرسيد: كودك 10 ساله سپاهي است يا بسيجي؟

شارمهد گفت: مجيد راستگو محل انفجار حسينيه شيراز را تأييد كرد. 
قاضي صلواتي خطاب به متهم گفت: به شما پيشنهاد داد و در ادامه تأييد 
كردي! فردي به نام تقوي در شمال تهران مبلغ ۲00 هزار دلار براي تهيه 
بمب به نفرات شما داد و مبلغ يك ميليون دلار هم توسط خانمي به نام 

اعظم، براي تهيه بمب و سلاح به نفرات شما داده شد. 
در ادامه با دستور قاضي صلواتي فيلم مربوط به مصاحبه جمشيد شارمهد 
پس از انفجار حسينيه شيراز منتشر شد  و وي افزود: از شهادت كودكان 

و انفجار حسينيه شيراز چه لذتي بردي؟
شارمهد گفت: حسينيه مكان تردد سپاهيان و بسيجيان بود. 

قاضي صلواتي هم پرس��يد: اظه��ارات و مصاحبه هايي كه در خصوص 
مسائل مختلف تروريس��تي انجام دادي را قبول داري؟ كه پاسخ متهم 

مثبت بود. 
سپس به دستور قاضي صلواتي فيلم مربوط به اظهارات دادگاه محسن 

اسلاميان )بمب گذار مصلاي رشت( پخش شد. 
قاضي صلواتي از متهم ش��ارمهد س��ؤال كرد كه گناه مردم رش��ت كه 
قصد حضور در مصلي و ش��ركت در نماز جمعه را داش��تند چه بود كه 
به يحيي زاده دس��تور انتقال بمب و انجام انفج��ار در آن محل را صادر 

كردي؟
شارمهد گفت: من هيچ دستوري در اين رابطه ندادم. 

قاضي صلواتي پرسيد: درباره انفجار كفشداري حرم مطهر امام خميني 
)ره( توضيح بده. 

شارمهد هم توضيح داد: بيژن عباسي كه انجام اين عمليات را برعهده 
داشت از فعال هاي گروه در جنوب ايران بود كه با انجمن هماهنگ بود. 
قاضي صلواتي گفت: ش��ما دس��تور اجراي عمليات انفجار دكل صدا و 

سيماي استان فارس را صادر كردي؟
متهم شارمهد گفت: به من پيشنهاد دادند و من هم قبول كردم. 

در ادامه جلسه نيز فيلم مربوط به انفجار دكل صدا و سيماي استان فارس 
به دستور قاضي صلواتي پخش شد. 

قاضي صلواتي هم در پايان دادگاه گفت: چند روز قبل درخواست انجام 
گفت وگو تلفني با اعضاي خانواده و همسرت در خارج از كشور را داشتي 
كه مورد موافقت دادگاه قرار گرفت، آيا توانس��تي با خانواده  ات تماس 

بگيري؟
شارمهد هم پاسخ داد: بله تماس گرفتم و با همسرم صحبت كردم. 

علیرضا سزاوار

صادق پارسا
  گزارش  یک

طرح: حسین کشتکار | جوان


